

## SoNG

© Till Heitmann/GIZ

## Managing the “Swatch-of-No-Ground” Marine Protected Area

### Supporting the Integrated and Effective Management of the SoNG MPA

Since its declaration in 2014, the integrated and effective management of the Swatch-of-No-Ground (SoNG) MPA in Bangladesh remains largely unachieved. Key requirements are: timely access to relevant monitoring data for decision-makers, coordinated and adequately resourced efforts between involved institutions, effective rights for direct users and other local stakeholders, and capable and informed (co)managers and stakeholders. In our project, we build on these assumptions to develop and guide engagement processes of the various stake-, office-, and knowledge-holders involved in the monitoring and management of the SoNG MPA.

### Our Vision

We aim to support and complement endeavours to advance the sustainable and equitable management of the SoNG MPA through participatory stakeholder consultations, as well as through piloting tailored training and outreach material. This initiative involves **three key objectives**:

- 1. Building on inclusive consultations:** Through consultative processes, all relevant stakeholders are identified and motivated to contribute to planning and implementing management of the SoNG MPA.
- 2. Engaging and empowering local users:** Local fishers and other marine resource users are continuously informed about and involved in MPA planning and decision-making processes, (and knowledgeable about their rights in these), and informed about and able to interpret the results of MPA monitoring.
- 3. Enhancing management capacities:** The capacity of key authorities and stakeholders to monitor, safeguard, and manage the SoNG MPA is improved. Representatives from different stakeholder groups have taken part in a first set of MPA management trainings.

### KEY DATA

**ZMT Contacts:** Désirée Schwindenhammer, Marion Glaser, Jewel Das, Hauke Reuter, Annette Breckwoldt, Hauke Kegler

**ZMT Working groups:** WG Social-ecological Systems Analysis, WG Spatial Ecology and Interactions

**Cooperation Partner:** GIZ Bangladesh

**Partner Country:** Bangladesh

**Research Locations:** Swatch-of-No-Ground MPA and adjacent locations relevant for management

**Project Duration:** May 2024 – June 2025

**Funding:** German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (via GIZ)

**Status:** ZMT is implementing partner

**ZMT Programme Area:** PA5 - Ocean Literacy, Equity and Leadership

### Who Benefits?

The main beneficiaries of this project are stakeholders engaged in and/or affected by the management of the SoNG MPA, including decision-makers and staff from relevant government bodies, fishers and fishery-dependent communities, and other actors active in or affected by the MPA. Our project employs a transdisciplinary methodology to acknowledge and include diverse perspectives, needs, and types of knowledge, and conducts capacity-building initiatives.

On behalf of

## SoNG

© Till Heitmann/GIZ

**Managing the “Swatch-of-No-Ground” Marine Protected Area****Das Integrierte und Effektive Management des SoNG MPA Unterstützen**

Seit seiner Ausrufung in 2014 bleibt ein integriertes und effektives Management des „Swatch-of-no-Ground“ Meeresschutzgebietes (SoNG MPA) in Bangladesch weitestgehend unerreicht. Dazu sind ein zeitnaher Zugang zu relevanten Monitoringdaten für Entscheidungs-tragende, koordinierte und ausreichend ausgestattete Anstrengungen zwischen involvierten Institutionen, effektive Rechte für direkte Nutzer:innen und andere lokale Interessensgruppen sowie fähige und informierte (Ko-)Manager:innen entscheidend. In unserem Projekt dienen diese Annahmen als Ausgangspunkt, um Beteiligungsprozesse der im Monitoring und Management des SoNG MPA involvierten Interessensgruppen, Amtsinhabenden und Wissenstragenden zu begleiten.

**Unsere Vision**

Unsere Vision ist es, Bestrebungen zum Voranbringen eines nachhaltigen und gerechten Managements des SoNG MPA zu unterstützen und zu ergänzen. Dies tun wir durch die partizipative Beteiligung von Interessensgruppen sowie die Entwicklung und Durchführung von bedarfsgerechtem Trainings- und Informationsmaterial.

Dabei verfolgt die Initiative **drei Hauptziele:**

- 1. Auf inklusiver Beteiligung aufbauen:** Durch Beteiligungsprozesse werden relevante Interessensgruppen identifiziert und dazu motiviert, gemeinsam zum Management des SoNG MPA beizutragen.
- 2. Lokale Nutzer:innen involvieren und bestärken:** Lokale Fischergemeinden und andere Nutzer:innen mariner Ressourcen werden durchgehend zu MPA Planungs- und Entscheidungsprozessen (sowie ihrer Rechte darin) informiert, im MPA Management beteiligt, und sind über die Ergebnisse von MPA-Monitoring informiert und können sie verstehen.
- 3. Management-Kapazitäten stärken:** Die Kapazitäten relevanter Akteuer zu Monitoring, Absicherung und Management der SoNG MPA sind verbessert. Vertreter:innen diverser Interessensgruppen haben MPA Management Trainingseinheiten absolviert.

**SCHLÜSSELDATEN**

**ZMT-Kontakte:** Désirée Schwindenhammer, Marion Glaser, Jewel Das, Hauke Reuter, Annette Breckwoldt, Hauke Kegler

**ZMT Arbeitsgruppen:** AG Sozial-ökologische Systemanalyse, AG Räumliche Ökologie und Interaktionen

**Kooperationspartner:** GIZ Bangladesch

**Partnerländer:** Bangladesch

**Forschungsstandorte:** Swatch-of-No-Ground Meeresschutzgebiet und für das Management relevante angrenzende Orte

**Projektdauer:** Mai 2024 – Juni 2025

**Förderung:** Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (via GIZ)

**Status:** ZMT ist ausführender Partner

**ZMT-Programmbereich:** PA5 - Meer-Wissen, Verteilungsgerechtigkeit und Leadership

**Wer profitiert?**

Die Hauptnutznießenden des Projekts sind Interessensgruppen, die am Management des SoNG MPA beteiligt und/oder davon betroffen sind. Dies beinhaltet Entscheidungstragende und Mitarbeitende relevanter Regierungsorgane, Fischer:innen und Gemeinden, die von Fischerei abhängig sind, sowie weitere im MPA aktive Akteure. Unser Projekt benutzt transdisziplinäre Methoden, um diverse Perspektiven, Bedürfnisse und Wissensarten anzuerkennen und einzubeziehen, ergänzt durch Initiativen zum Ausbau von Kapazitäten.

On behalf of